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قیمت کارخانه نوع خودروردیف
)تومان( 

قیمت بازار
)تومان(

36.100.00051.000.000پراید 1111

46.500.00046.500.000پراید 2131

40.213.00044.000.000پراید 3151

127.000.000171.000.000چانگان 4

42.043.00053.000.000تیبا صندوق دار5

53.243.00059.500.000ساینا دنده ای6

67.888.00075.000.000پژو 7405

8SLX 67.888.00081.500.000پژو

45.170.00078.000.000پژو 405 دوگانه سوز9

78.338.00093.000.000پژو پارس10

11 TU5 پژو پارس
107.000.000-کلاس 13 

67.283.00082.500.000پژو 206 تیپ 122

79.418.00095.500.000پژو 206 تیپ 135

14 V8 206 پژو
80.754.00097.000.000صندوقدار

سمند ال ایکس 15
)LX(43.597.00079.000.000

16EF7 44.640.00083.000.000سمند

سمند دوگانه سوز 17
47.603.00087.000.000کلاس 16

106.000.000-دنا18

79.900.000102.000.000تندر پلاس دنده19

70.000.000115.000.000پژو 207 دنده ای20

273.000.000365.000.000مزدا 213

22H3075.000.000118.000.000

103.100.000141.000.000استپ وی23

20785.000.000144.000.000 اتوماتیک24

114.994.000294.000.000پژو 252008

51.360.00081.000.000رانا26

قیمت خودرو های داخلی در بازار 98/1/۲8

قیمت )به تومان(نوع سکه
4/770/000سکه تمام طرح جدید
4/619/000سکه تمام طرح قدیم

2/603/000نیم سکه
1/683/000ربع سکه

950/000گرمی
429/600هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
13/401دلار
15/378یورو
17/486پوند

2/330لیر ترکیه
3/649درهم امارات

جدول نرخ سکه و ارز

وزیر راه و شهرسازی با اعلام اینکه ظرفیت ها 
برای ساخت وساز وسیع است، تاکید کرد دچار 

کمبود مصالح نخواهیم شد.
به گزارش ایســنا، محمد اســلامی در حاشــیه 
جلســه روز چهارشنبه هیئت دولت اظهار کرد: پروژه 
مســکونی مهر به همراه 400 هزار واحد در طرح های 
مختلف تعریف شــده و در بعضی شــهرها آغاز شده، 
برنامه ریزی های ما به این سمت است که در سال 98 

و 99 به بهره برداری برسانیم.
وی ادامه داد: نکته مهم این است که بتوانیم زمین ها 
را پیش بینی و برای این کار واگذار کنیم. از همه مهم تر 
اینکه اعتماد انبوه ســازان و سازندگان را جلب کنیم تا 

بتوانیم آنها را بیاوریم تا مشــارکت کنند تا امروز این 
اقدامات صورت گرفته است.

وزیر راه و شهرسازی افزود: گام بعدی این است که 
تسهیلاتی که به سازندگان می دهیم را افزایش دهیم 
البته اعتقادی نداشــتیم که وام خرید را افزایش دهیم 
زیرا باعث افزایش آثار تورمی می شود و به جامعه هدف 
ما هم کمکی نمی کند. اما سازنده در این صورت انگیزه 
پیدا می کند تا تسهیلات و زمین که تقریبا حدود 60 
درصــد افزایش پیدا کرد یعنی از 60 میلیون تومان به 
100 میلیون افزایش پیدا کرده را در دسترس داشته 
 باشد. سهم دریافتی را سازنده به خریدار می تواند واگذار

کند.

اســلامی گفت: گام ســوم مربوط به بازار تعهدی 
مصالح اســت که کارت اعتباری آن با مشارکت بانک 
مسکن و بنیاد مسکن طراحی شده و ان شاءالله به زودی 
عملیاتی می شود و سازندگان می توانند این تسهیلات را 
بگیرند که کمک بسیار شایانی به متناسب سازی قیمت 

تمام شده مسکن می کند.
وی در پاســخ به این پرســش که آیا بازســازی 
تخریبات حاصل از سیل بر قیمت مسکن اثر می گذارد 
گفت: خیر این اتفــاق نمی افتد. به برکت باران الهی 
ســرزمین ما از آب پر شده اســت؛ البته آسیب هایی 
دیده ایم. مهم ترین کارمان برای شــهرهایی است که 
رودخانه دارند، پل های آنها آسیب دیده اند و در حال 

تعمیر آنها هستیم.
اسلامی خاطر نشان کرد: در حال کنترل و نظارت 
بر روی شهرهایی هستیم که رودخانه دارند که حریم 
آن حفظ شــود. زمین هایی را در پل دختر و معمولان 
واگذار کردیم. کســانی که در بستر یا حریم رودخانه 

سکنی داشتند، به آنجا بروند.
وی در پایان گفت: ظرفیت ها وســیع است و دچار 
کمبود مصالح نخواهیم شــد. حدود 179 هزار واحد 
آسیب دیده است. 79 هزار واحد آن باید ساخته شود 
و حدود 104 هزار واحد آن نیاز به بازسازی دارد. این 
امر به تولید  اشتغال می انجامد و باعث می شود خانه های 

مردم نو و بهتر شود.

رئیس  سابق مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی گفت: 
بانک های متعددی در جهان در چارچوب کتاب بانکداری بدون 

ربا شهید صدر فعالیت می کنند.
به گزارش خبرگزاری فارس، آیت الله محمدعلی تســخیری در 
بزرگداشت شهید محمد باقر صدر؛ پدر اقتصاد اسلامی اظهارداشت: 
شهید صدر تالیفات متعددی داشته اند که یکی از آنها اقتصادُنا است 
و این کتاب در دانشــگاه ام القری مکه هم تدریس می شود و کتابی 
است که مکتب اقتصادی اسلام را معرفی و نظریات اقتصاد اسلامی 

را مطرح می کند.
وی تصریــح کرد: یکی دیگر از محققان اقتصاد اســلامی به من 
گفت ما در تونس درس اقتصاد اســلامی می خواندیم اما خودمان به 
این درس ایمان نداشــتیم تا وقتی که کتاب اقتصادُنا منتشر شد و 
ما با خواندن این کتاب، جان گرفتیم و به اصل بازگشــتیم. اقتصاد 
اســلامی مکتب دارد و هیچ چیزی از سایر مکاتب کم ندارد و حتی 

بر سایر مکاتب ارجح است.
رئیس  سابق مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی با بیان اینکه 
شــهید صدر در کتاب خود نظریه ماتریالیســم را باطل کرده است، 
افزود: البته شــهید صدر در کتاب خود مارکسیســم را دارای یک 
زیربنای فکری معرفی کرده اما اصول این زیربنا را به صورت علمی 
رد می کند ولی وقتی به نظام سرمایه داری می رسد، این نظام را فاقد 
زیربنای فکری منسجم عنوان می کند و معتقد است تنها اتکای نظام 
سرمایه داری به مفهوم آزادی ا ست.  آیت الله تسخیری با اشاره به جلد 
دوم کتاب اقتصادُنا، گفت: شهید صدر در جلد دوم این کتاب مکتب 
اقتصاد اسلامی را ترسیم کرده است و با به بیان ریشه  های حرکت ها 
در اقتصاد اسلامی می پردازد. وی با اشاره به پیام رهبر معظم انقلاب 
اسلامی به اجلاس شهید صدر، تاکید کرد: اشاره حضرت آقا به این 
نکته است که شهید صدر هم نابغه ا   ست هم  ژرف نگر و هم جامعیت دار. 
رئیس  سابق مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی با بیان اینکه قبل از 
تدوین کتاب بانکداری بدون ربای شهید صدر، بانک اسلامی در دنیا 
وجود نداشــت، افزود: بانک توسعه اسلامی هفت سال بعد از انتشار 
این کتاب راه اندازی شــد و هم اکنون بانک های متعددی در جهان و 
کشورهای اســلامی وجود دارد که در چارچوب بانکداری بدون ربا 
فعالیت می کنند و همان طور کــه آقای مصباحی مقدم گفتند این 

بانک ها هیچ آسیبی از بحران اقتصادی سال 2008 ندیدند.

رئیس سابق مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی:

کتاب شهید صدر مبنای تأسیس 
بانکداری بدون ربا در جهان شد 

گفت:  توانیر  توزیع شرکت  هماهنگی  معاون 
تعرفه هــای جدید از خرداد ماه برای پرمصرف ها 
اعمال و احتمالاً در پایان خرداد اولین قبوض برای 

آنها صادر می شود.
به گزارش باشــگاه خبرنــگاران جوان، محمودرضا 
حقی فام، در نشست خبری خود با اشاره به افزایش قیمت 
برق اظهار داشت: نظام پرداخت صنعت برق، پلکانی است 
و در کنار افزایش هفت درصدی قیمت برق، در صورت 
عدم رعایت الگوی مصرف از سوی مشترکان پرمصرف، 

16 درصد به آن اضافه می شود.
وی اضافه کرد: طبــق قانون، درآمد های حاصله از 
افزایش قیمت پرمصرف ها، در ردیف بودجه جداگانه به 

صورت شفاف در بهینه سازی شبکه توزیع مورد استفاده 
قرار خواهد گرفت. 

معاون هماهنگی توزیع شــرکت توانیر با اشاره به 
طراحی نرم افزار برای پرداخت و بررســی میزان مصرف 
برق بیان کرد: نرم افزاری برای بررســی میزان مصرف 
و پرداخت قبوض، اطلاع از ساعات پیک مصرف متناسب 
با هر منطقه برای مشــترکان ارائه شده که می تواند در 

کاهش قبوض کاغذی کمک شایانی داشته باشد. 
حقی فام در پاســخ به ســوال خبرگــزاری فارس 
که پرسید آیا ســال آینده در پیک مصرف تعرفه برق 
مشترکان پرمصرف افزایش خواهد یافت، گفت: اعتقاد 
ما این اســت که عمده مشکل مصرف برق از چهار ماه 

در زمان اوج مصرف است که از خرداد تا شهریور ادامه 
دارد. بنابراین اگر میزان تقاضای برق در این زمان کمتر 
شــود، در اصطلاح ضریب بار شبکه افزایش می یابد و 
به نفع اقتصاد برق اســت پــس باید کاری کنیم که از 
نظام تعرفه ای اقتصاد استفاده کنیم تا تقاضای بی رویه 

کاهش یابد.
وی بــا بیان اینکه پیش آگهی ها و اطلاع رســانی ها 
بر روی قبوض از اردیبهشــت ماه اعمال می شود، گفت: 
تعرفه هــای جدید از خرداد ماه برای پرمصرف ها اعمال 
و احتمــالاً در پایان خرداد اولین قبوض برای آنها صادر 

می شود.
وی با اشــاره به حد مصرفی مشــترکان پرمصرف 

گفت: مصرف زیر 300 کیلووات ســاعت مشــترک در 
گروه خوش مصرف و بالای آن و دو برابر آن یعنی 600 
کیلو وات جزو پرمصرف اســت و اگر بالاتر از 600 کیلو 
وات باشــد آن موقع از ســازوکارهای کنترلی استفاده 

خواهیم کرد.
به گزارش خبرگزاری ایسنا، رضا اردکانیان، وزیر نیرو 
نیز در حاشــیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران 
بیان کرد: مصرف کنندگان آب و برق به قبوض اردیبهشت 
ماه توجه کنند؛ چراکه این قبوض می تواند هشداری برای 
مصرف کنندگان بیش از الگوی مصرف باشد. )همچنین( 
به مصرف کنندگان کمتــر از الگوی مصرف آب و برق، 

مبالغی پرداخت خواهد شد. 

معاون شرکت توانیر خبر داد

افزایش تعرفه برق پرمصرفان از خردادماه 

رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد: 
در ماه جاری باید برای همه کارکنان دولت اعم 
از شاغل و بازنشسته حتما ۴۰۰ هزار تومان 

افزایش محسوب شود.
به گزارش ایسنا، محمدباقر نوبخت در حاشیه 
جلســه هیئت دولت در جمع خبرنگاران با اشاره 
به مطالبات فرهنگیان اظهار کرد: در سال گذشته 
اعتبارات مربوط به آموزش و پرورش بالغ بر 107 
درصد پرداخت شــد، آن هم بــا عنایت به اینکه 
متأسفانه منابع بودجه در حد 91 درصد تحقق پیدا 
کرد اما برخی از دستگاه ها از جمله آموزش و پرورش 

به علت اهمیت موضوع و ضرورتی که داشت، 107 
درصد تحقق پیدا کرد.

وی افزود: در هفته گذشــته مجدداً نزدیک به 
600 میلیارد تومــان - که با وجود پرداخت 107 
درصدی امکان پرداخت برخی بدهی ها ایجاد نشده 
بود - به آموزش و پرورش پرداخت شد و تا سقف 
2100 میلیارد تومان منابع جدیدی که ما از سال 
گذشته از بانک مرکزی در حال دریافت هستیم را باز 
به آموزش و پرورش در حد نیازش پرداخت خواهیم 
کرد و امیدوارم قبل از هفته معلم، همه بدهی های 

فرهنگیان شریف را پرداخت کنیم.

رئیس  ســازمان برنامه و بودجه در پاســخ به 
این پرســش که گفته می شود حقوق کارمندان و 
بازنشستگان دولت بدون افزایش 400 هزار تومانی 
پرداخت می شــود، تاکید کرد: با توجه به مصوبه 
مجلس لازم اســت برای همه کارکنان دولت اعم 
از شــاغلان و بازنشستگان حکم جدید صادر شود 
و پرداخت های ســال جدید براساس احکام جدید 
انجام شود اما چون برخی دستگاه ها موفق نشدند 
همــه احکام را صادر کنند، ما در تخصیص بودجه 
و پرداخت حقوق شاغلان و کارکنان گفته ایم اگر 
احکام هم صادر نشــده است، چون این رقم ثابت 

است حتماً باید این ماه پرداخت شود.
نوبخت افزود: باید برای ماه جاری همه کارکنان 
دولت اعم از شــاغل و بازنشسته حتماً 400 هزار 
تومان افزایش محسوب شود و اگر موردی پرداخت 
نشــده حتماً باید انجام شــود؛ چرا که آنچه ما به 
خزانه تخصیص دادیم با احتساب 400 هزار تومان 

بوده است. 
ضمن اینکه بعد از آنکه حکم صادر شــد برای 
بخش قابل توجهی از کارکنان دولت که باید بیش 
از 400 هزار تومان افزایش داشته باشند، حتماً این 

موضوع در ماه آینده جبران می شود.

مدیر مبارزه با آفات عمومی و همگانی سازمان 
حفظ نباتات گفت: آماده مقابله و مبارزه با ملخ هایی 
که از شبه جزیره عربستان سعودی به سمت ایران 
می آیند هستیم و تنها نیاز ما اعتباراتی است که 

پیش بینی کرده و هنوز دریافت نکرده ایم.
در روزهای گذشته شایعاتی در فضای مجازی منتشر 
شد که ســیل ملخ های مهاجم از شبه جزیره عربستان 
سعودی که تعدادشان به 50 میلیون ملخ نیز می رسد در 
راه ایران است و نگرانی هایی برای مردم به ویژه استان های 
جنوبی کشور به وجود آورد، اما سعید معین - مدیر مبارزه 
با آفات عمومی و همگانی سازمان حفظ نباتات - در این 
رابطه به ایسنا گفت: این که 50 میلیون ملخ در راه ایران 
هستند درست نیست و صحت ندارد، اما امسال وضعیت به 
مراتب بدتری نسبت به سال های گذشته در زمینه هجوم 

ملخ ها داریم، چرا که تجمع دسته های ملخ در عربستان 
سعودی ایجاد شده و به صورت گروه گروه این ملخ ها در 
حال حمله به شمال شبه جزیره عربستان سعودی و نهایتاً 

مرزهای جنوبی کشور هستند.
وی ادامه داد: براســاس تعریــف فائو ملخ ها در یک 
گروه ممکن اســت از هزار تا چند ده هزار فراوانی داشته 
باشــند و دسته شامل گروه های بسیاری از ملخ است که 
ممکن است تا 50 میلیون هم برسد، اما همه این ملخ ها 
به صورت میلیونی و دسته ای به ایران نمی آیند بلکه گروه 

گروه حرکت خود را آغاز کرده اند.
مدیر مبارزه با آفات عمومی و همگانی سازمان حفظ 
نباتات اظهار کرد: در هفته های گذشــته عملیات مبارزه 
با ملخ های مهاجم از شــبه جزیره عربستان سعودی آغاز 
شــده است که در این راستا بیش از 1000 نفر به اضافه 

تجهیزات هوایی و زمینی درگیر شده اند و تاکنون در سطح 
38 هکتار عملیات مبارزه با ملخ های مهاجم انجام شده 
است و پیش بینی می شود تا 200 هزار هکتار هم برسد.

معین با بیان این که هیچ نگرانی بابت مقابله با ملخ های 
مهاجــم نداریم و تاکنون بیش از یــک میلیون ملخ در 
عملیات های سازمان حفظ نباتات معدوم شده اند، گفت: 
مشکل اصلی در این زمینه اعتبارات است که بتوانیم در 
اردیبهشــت ماه با توجه به پیش بینی های صورت گرفته 
آمادگی خود را برای هجوم ملخ ها بیشــتر کنیم. در این 
زمینه پیشنهاد اعتبار 12 میلیارد تومانی را به ستاد بحران 
کشــور ارائه کرده ایم و با 10 میلیارد تومان آن موافقت 
شده اما هنوز هیچ اعتباری به سازمان حفظ نباتات برای 
اجرای عملیات مبارزه با ملخ های مهاجم داده نشده است.

وی تاکیــد کــرد که براســاس هشــدارهای فائو و 

بررسی های صورت گرفته اوج طغیان و حمله ملخ ها از شبه 
جزیره عربستان سعودی به ایران که تاکنون استان های 
بوشهر، هرمزگان و خوزستان را درگیر کرده و ممکن است 
اســتان فارس را نیز درگیر کند، در اردیبهشت ماه اتفاق 
خواهــد افتاد بنابراین باید آمادگی لازم را برای مقابله با 
آنها داشــته باشیم و در این راستا به بودجه نیاز داریم و 
هرچه سریع تر باید تخصیص پیدا کند. مدیر مبارزه با آفات 
عمومی و همگانی سازمان حفظ نباتات گفت: از آنجایی 
که ملخ ها در شــبه جزیره عربستان سعودی با توجه به 
بیابانی بودن این کشور هیچ انگیزه ای برای ماندن ندارند 
و آنها هر سبزی وجود داشته باشد را از بین می برند باید 
به این نکته توجه کنیم که ملخ ها نباید به مناطق سرسبز 
ایران برسند و در همان نقاط مرزی و بیابانی جنوب کشور 

باید کنترل شوند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

افزایش ۴۰۰ هزار تومانی حقوق کارکنان دولت
 باید از این ماه پرداخت شود

سازمان حفظ نباتات:

آماده مقابله با ملخ های مهاجم هستیم

رشد جهشی قیمت مسکن در یک سال گذشته باعث شد 
تا بازار مسکن در اولین ماه امسال معاملات خود را با یک رکود 
نسبی آغاز کند و باید اذعان داشت که کاهش قدرت خرید 

نخستین دلیل این افت است.
سال 97 را باید سالی خاص برای بازار مسکن دانست، طوری که 
بعد از یک دوره رکود پنج ساله با یک جهش 100 درصدی مواجه شد. 
این رشد اگر چه به گفته کارشناسان مسکن به اندازه سایر بازارهای 
موازی نبوده و کمتر از ارز و سکه بوده است، اما قطعا کاهش قدرت 

خرید دلیل اصلی افت معاملات بوده است.
آخرین وضعیت معاملات در فروردین ماه 1398 نشان می دهد 
که از یکم تا 20 فروردین ماه جاری در کل کشــور 11 هزار و 567 
قرارداد خرید و فروش به امضا رسیده که نسبت به زمان مشابه سال 

گذشته پنج درصد کاهش نشان می دهد.
مهدی غلامی کارشناس مسکن در گفت وگو با فارس با اشاره به 
اینکه تعداد معاملات املاک در فروردین ماه همواره کاهش می یابد، 
ادامه داد: به هر حال هنوز بازار مســکن با یک نابه ســامانی مواجه 
است، اما آنچه که می توان با قاطعیت در مورد بازار مسکن اظهارنظر 
کرد، این است که عرضه و تقاضای مسکن هنوز به تعادل نرسیده و 

این یک مقدار خطرناک است. 
غلامــی اضافه کرد:  به هر حال تا زمانی که مســکن یک کالای 
سرمایه ای است و با ســایر بازارهای موازی مثل ارز و سکه مقایسه 
می شود، پس قطعا باید هر لحظه که این بازارها دچار تلاطم می شوند، 

منتظر تغییرات قیمتی با یک فاصله زمانی باشیم.
این کارشناس مسکن خاطرنشان کرد:  وقتی عنوان می شود که 
رشد قیمت مسکن از رشد قیمت ارز و سکه عقب تر است، نمی توان 

انتظار داشت که قیمت مسکن نباید افزایش یابد. 
مصطفی قلی خسروی رئیس اتحادیه مشاوران املاک هم با بیان 
اینکه در فروردین ماه معمولاً به دلیل قرار داشتن در تعطیلات، خرید و 
فروش ملک کاهش پیدا می کند، گفت: امسال به دلیل جهش قیمت ها 
و با توجه به نزولات جوی، کاهش قراردادها محسوس تر بوده است.

وی می گوید: شــواهد و قرائن بر اساس چرخه های رونق و رکود 
نشان می دهد که هم اکنون قیمت مسکن به ثبات رسیده و تا زمانی 
که قدرت خرید متقاضیان بالا نرود، شاهد جهش قیمت نخواهیم بود.

فعالان بازار بر این باور هستند که حداکثر رشدی که برای بازار 
مســکن می توان متصور بود، رشد قیمت هم سطح تورم عمومی و یا 

حتی پایین تر از نرخ تورم است.
بر اســاس این گــزارش ، همچنین اجاره نامه هــا در این مدت 
6125 مورد بوده که نســبت به زمان مشــابه سال قبل 26 درصد 

کاهش یافته است.
در شهر تهران نیز از یکم تا بیستم فروردین ماه 741 مورد خرید 
و فروش مســکن انجام شده که نسبت به همین زمان در سال قبل 
51 درصد کاهش نشان می دهد. در مورد بازار اجاره نیز 1228 اجاره 
نامه منعقد شــده که نسبت به 20 روزه فروردین 1397 بالغ بر 26 

درصد کاهش یافته است.

با تصمیم جدید بانک مرکزی، بانک ها برای 
اضافه برداشت از بانک مرکزی باید وثیقه نزد 
این بانک بگذارند که در نهایت موجب بسته 

شدن دست آن ها در نرخ سود خواهد شد. 
به گزارش خبرگزاری ایسنا، عبدالناصر همتی، 
رئیس کل بانک مرکزی حدود دو هفته پیش از ایجاد 
عملیات بازار باز برای کنترل نرخ سود و اصلاح ناترازی 
بانک ها و در پی آن هدایت درست نقدینگی خبر داده 
بود. بر همین اساس، عملیات بازار باز در شورای پول 
و اعتبار به تصویب رسید تا با اخذ وثیقه از بانک ها در 
صورت اضافه برداشت از بانک مرکزی، جلوی نرخ های 
سود بدون منطق بانک ها گرفته شده و دست بانک ها 

از جیب بانک مرکزی نیز کوتاه شود. 
این طرح علاوه بر اینکه جلوی ارائه ســودهای 
غیرمنطقی از ســوی بانک هــا را می گیرد، تا اضافه 
برداشت بانک ها از بانک مرکزی کاهش یابد و از این 
طریق بتوان اصلاح ناترازی بانک ها را به صورت عملی 
اجرا شود؛ یکی از مراحل اصلاح نظام بانکی که همتی 
از سال گذشته روی آن تاکید داشته به شمار می آید.  
یکــی از مهم ترین مواردی که همواره ســبب 
کســری نقدینگی و اضافه برداشت بانک ها از بانک 
مرکزی می شــود، این است که بانک ها برای جذب 

سپرده اقدام به پرداخت سودهایی به مشتریان خود 
می کنند که قادر به پرداخت آن نیستند و همین امر 
سبب می شود تا با کسری نقدینگی روبرو شده و به 

منابع بانک مرکزی پناه بیاورند. 
از ســوی دیگر بدهی بانک هــا به بانک مرکزی 
در ســال های اخیر رو به افزایش بوده و آنطور که از 
سوی مسئولان امر گفته می شود، مانده حساب تعداد 
زیادی از بانک ها نزد بانک مرکزی منفی است و فقط 
چند بانک مانده مثبــت دارند. با این حال، بانک ها 

برای جذب سپرده رقابت نادرستی را با یکدیگر آغاز 
کــرده بودند و علاوه بر اینکه قانون بانک مرکزی را 
درباره نرخ سود رعایت نمی کردند، راه هایی را برای 
پرداخت سودهای بالاتر از نرخ مصوب بانک مرکزی 

ایجاد می کردند. 
در این زمینه، احمد حاتمی یزد، مدیرعامل اسبق 
بانک صادرات ایران اظهار داشت: دادن پول از سوی 
بانک مرکزی به بانک ها )اضافه برداشت( سم مهلک 
است و این موضوع نشان دهنده ضعف نظارتی بانک 

مرکزی است. در حال حاضر نرخ سود تسهیلات بانکی 
18 درصد اســت، اما همه بانک ها با راه کارهایی این 

نرخ را تا حدود 22 درصد افزایش می دهند. 
وی افزود: این بانک ها در نهایت قادر به پرداخت 
ســودهای اعلام  شده نیســتند و برای تأمین وجوه 
تعهدات خود از جیب بانک مرکزی هزینه می کنند. 
دادن این پول از سوی بانک مرکزی سم مهلک و به 
معنای خلق پول است، چراکه بانک مرکزی باید برای 
پرداخــت این پول ها، پول را خلق کند که در نهایت 
موجب تورم 40 درصدی سال گذشته و حتی تورم 

احتمالی امسال خواهد بود. 
گفتنی اســت، بر اساس بخشی از دستورالعمل 
بازار باز از این پس بانک ها برای اضافه برداشــت از 
بانک مرکزی باید نزد این بانک وثیقه بگذارند و این 
موضوع کمک می کند تا بانک ها دیگر به صورت آزادانه 
و بــدون واهمه از اضافه برداشــت از بانک مرکزی، 
ســودهایی را به مردم ارائه نکنند که سبب کسری 

نقدینگی آن ها شود. 
به این ترتیــب بانک مرکزی با ارائه این طرح و 
اجرای آن قصد دارد تا از اضافه برداشــت بانک ها از 
بانــک مرکزی جلوگیری کرده و در نهایت دســت 

بانک ها را از جیب خود کوتاه کند. 

رئیس  انجمن جایگاه داران سی ان جی با اعلام 
افزایش قیمت سی ان جی از ابتدای خرداد ماه گفت: 
برای بنزین نیز سهمیه به خودرو از 6۰ لیتر برای 
خودروهای شخصی تا 18۰ لیتر برای عمومی در 

نظر گرفته خواهد شد.
اردشیر دادرس در گفت وگو با خبرگزاری فارس، با  
اشــاره به مصوبه دولت مبنی بر افزایش قیمت CNG از 
تاریخ اول خرداد سال جاری گفت: البته در این مصوبه 
سه شرط برای افزایش قیمت CNG در نظر گرفته شده 
که سهمیه بندی و افزایش منطقی قیمت بنزین یکی از 

این شروط خواهد بود. 
وی با بیان اینکه شــرایط سهمیه برای تاکسی ها و 
خودروهای عمومی متفاوت خواهد بود، خاطرنشان کرد: 
افزایش قیمت گاز مایع فشرده LPG برای حمل ونقل نیز 

صورت خواهد گرفت.
رئیس  انجمن جایگاه داران CNG ادامه داد: افزایش 
قیمت بنزین به احتمال زیاد همزمان با افزایش قیمت 
CNG رخ خواهد داد. البته تاکنون چند سناریو در این 

مورد مطرح شــده است که ســناریوی اول مربوط به 

اصفهان- خبرنگار کیهان:
 معاون بهره برداری مجتمع فولاد مبارکه گفت: سال گذشته 
بیش از ۴3 درصد از آهن اسفنجی کشور معادل1۰ میلیون و 

56۰ هزار تنُ در گروه فولاد مبارکه تولید شد.
مختار بخشــیان افزود: مجموع آهن اسفنجی تولید شده در کل 
کشور بیش از 24 میلیون تنُ است که سهم گروه فولاد مبارکه شامل 
فولاد مبارکه، فولاد هرمزگان، فولاد سبا و شرکت فولاد سفیددشت 
چهارمحال و بختیاری از این میزان، بیش از10 میلیون و 560 هزار 

تن است.
وی اظهار داشــت: از این رقم، هفــت میلیون و 15 هزار تن در 
واحدهای احیای مستقیم یک و 2 شرکت فولاد مبارکه، بیش از یک  
میلیون و 691 هزار تن در فولاد هرمزگان، یک  میلیون و 251 هزار 
تن در مجتمع فولاد ســبا و بیش از 554 هزار تن در شرکت فولاد 

سفیددشت چهارمحال و بختیاری تولید شده است.
معاون بهره برداری فولاد مبارکه تصریح کرد: عرضه هفت میلیون 
و50 هزار تن انواع محصولات فولادی در برنامه سال 98 این شرکت 
و مجتمع فولاد ســبا قرار گرفته است که این میزان نسبت  به مدت 

مشابه سال گذشته 4/6 رشد را نشان می دهد.
وی ادامــه داد: تولیــد 6 میلیون و 500 هــزار تن محصول در 
بخش تولید کلاف گرم در شرکت فولاد مبارکه و مجتمع فولاد سبا، 

برنامه ریزی شده که موید رشد 2 درصدی است.
بخشیان اضافه کرد: همچنین تولید یک  میلیون و580 هزار تن 
محصولات سرد و پوشش دار در دستور کار شرکت فولاد مبارکه است 
که از رشد 2 درصدی نسبت  به مدت مشابه سال 97 حکایت دارد.

انجمــن برق آبی و کمیته ملی ســدهای بزرگ ایران در 
بیانیــه ای اعلام کردند: رویکرد صفر و یکی در نقد ســدها 
مخصوصاً در ســالیان اخیر، صدمات زیادی را در سیل های 

اخیر بر کشور بار نمود.
به گزارش وزارت نیرو، انجمن برق آبی و کمیته ملی سدهای بزرگ 
ایران، درباره سیلاب های فروردین 98 بیانیه مشترک صادر کردند که 
در بخشــی از این بیانیه آمده است: اگر سیلاب ها خسارت هایی وارد 
کرده اند، بدین معنی است که ما به خوبی با آنها سازگار نبوده ایم. در 
تابستان سال گذشــته به دلیل تشدید خشکسالی در کشور حدود 
340 شهر دچار تنش آبی بوده و چهار هزار مگاوات توان نیروگاه های 
برق آبی از مدار خارج شــده بود. تداوم خشک  سالی در کشور موجب 
شده بود که 150 تالاب کشور ما سالیان متمادی رنگ آب به خود 
ندیده و ریزگردها در جای جای کشور، مردم را رنجاندند؛ اما با وقوع 

سیلاب اخیر این مشکلات تا حدودی حل شده.
دراین بیانیه افزوده شــده اســت: گویی همه این رنج بی نهایت، 
بدین دلیل به یکباره بر جانمان ریخته که در سالیان طولانی گذشته، 
دولت ها به لایروبی رودخانه ها اهتمام نورزیدند. ما بر این باوریم که 
لایروبی تنها یک گزینه در میان روش های مهندسی رودخانه است 

و در بسیاری از رودخانه ها بهترین روش نیست. 
در این بیانیه آمده اســت: تکنیــک و روش به عنوان ابزار علوم 
تجربی، اموری مقدس و ایدئولوژیک نیســتند که باور یا عدم باور به 
آنها کسی را مستوجب عقوبتی سازد. روش های مدیریت منابع آب 
و روش های تأمین و عرضه آب و مدیریت ســیلاب، همچون احداث 
سد، انتقال آب، آبخیزداری، ابزارهایی برای رفع نیازهای انسان ها با 

توجه به الزامات محیط زیستی هستند.
در بیانیه انجمن برق آبی و کمیته ملی سدهای بزرگ افزوده شده 
اســت: رویکرد صفر و یکی و عدم اعتدال و میانه روی در نقد سدها 
مخصوصاً در سالیان اخیر، چه فرصت های ارزنده و دست نیافتنی ملی 
را به هدر داد و چه صدماتی را به عنوان مثال در همین ســیل های 

اخیر بر کشور بار نمود.
در این بیانیه آمده است: اکنون نیز بااینکه نقش بی بدیل سدها 
مخصوصاً در جلگه خوزستان برای مهار سیلاب های عظیم چند صد 
ساله مشخص شده و بااینکه همگان اذعان می کنند اگر سیلاب هایی 
بــا مجموع دبی 15 هزار مترمکعب بر ثانیه وارد جلگه خوزســتان 
می شد، اثری از تمدن در خوزستان باقی نمی ماند، ولی باز هم نگاه 
سد ســتیزی برخی را به قضاوت های نادرست می کشاند. آنها مهار 
سیلاب های 500 تا 1000 ساله را نمی بینند، ولی همسانی خروجی 
و ورودی سدها و عبور سیلی با دوره بازگشت حداکثر 10 ساله را در 
حال حاضر برجسته می کنند. به جرأت می توان گفت که از 647 سد 
ساخته شــده در ایران، تعداد اندکی خطاهایی در ساخت داشته اند و 

همان ها دستاویزی برای شماتت صنعت آب شده اند.
در پایان این بیانیه آمده است: ضروری است که امروز نگاه انتقادی 
و منصفانه به رویکردها و اقدامات گذشته داشته باشیم. از یاد نبریم 
که عرصه صنعت، عرصه گفت وگو برای بهتر شــدن است؛ نه عرصه 

انتقام جویی و تسویه حساب سیاسی!

در نخستین ماه سال رخ داد

کاهش ۵۰ درصدی 
معاملات مسکن در تهران

با تصمیم جدید بانک مرکزی

پرداخت سودهای بی حساب و کتاب بانک ها محدود شد

فعالان صنعت آب:

مخالفان سد سازی 
صدمات زیادی به کشور زدند

یک مقام مسئول:

سی ان جی از اول خرداد گران می شود

۴3 درصد از آهن اسفنجی کشور 
در فولاد مبارکه تولید شد

پژوهش های  مرکز 
مجلس، ســناریوی 
نهاد  به  مربوط  دوم 
جمهوری  ریاســت 
سوم  ســناریوی  و 
وزارت  بــه  مربوط 

نفت است.
دادرس با  اشاره 
به اینکه 95 درصد از 
تاکسی ها دوگانه سوز 
هستند و 75 درصد 
عمومی  خودروهای 
گازسوز هستند، بیان 
کــرد: انتظار ما این 

اســت که قیمت CNG معادل 20 درصد قیمت بنزین 
باشــد و بر این اساس مقرر شده قیمت CNG با افزایش 

40 تومانی از 415 تومان به 454 تومان برسد.
وی بــا  اشــاره به مباحــث مطرح شــده در مورد 
ســهمیه بندی بنزین گفت: نظریه های مختلفی در این 

باره وجود دارد که سهمیه ها به خودرو اختصاص یابد و 
از 60 لیتر برای خودروهای شــخصی تا 180 لیتر برای 
خودروهای عمومی و تاکسی باشد که البته سهمیه برای 

خودروهای دوگانه سوز کاهش پیدا خواهد کرد.
گفتنی اســت، طی روزهای اخیر شــنیده شــده 

از حــدود یک ماه دیگــر قیمت بنزیــن افزایش پیدا 
می کند و ســهمیه بندی آغاز می شود. همچنین شنیده 
شــده نمایندگان مجلــس نیز طرحی را در دســتور 
کار خــود داشــتند که با اجرای ســهمیه بندی بنزین 
 ســهمیه به جای اینکه به خودرو داده شود، به هر فرد 

تعلق گیرد.
پس از اینکه محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهور 
در این خصوص اعلام کرد که »در جلســه شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی روی ســناریوهای مختلف قیمت 
بنزین بحث شــد اما تصمیم نهایی در این زمینه گرفته 
نشده است.« گمانه زنی ها درباره افزایش قیمت بنزین، 

بیش از پیش قوت گرفت. 
در همیــن زمینه، عبدالرضا امینی، مدیر پیشــین 
سامانه هوشــمند ســوخت در گفت وگو با خبرگزاری 
ایســنا گفت: باید توجه داشــت تحریم هــا روز به روز 
وسیع تر می شــود و این موضوع شاید بتواند موانعی را 
برای تأمین فراورده های نفتی ایجاد کند و برای احتیاط 
و جلوگیری از مشکلات احتمالی می توان از سهمیه بندی 

بنزین استفاده کرد.

وزیر راه و شهرسازی:

کارت اعتباری مصالح ساختمانی بزودی عملیاتی می شود

https://www.yjc.ir/fa/comercial

